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 کشورهای منطقه مخصوصا عمانی ها  که از قدیم الایام 
به دنبال نوعی آرامش در منطقه خلیج فارس بوده اند؛ 
اکنون نیز درصددند که  رابطه ایران و آمریکا را بهبود 
ببخشند تا تنشی در این رابطه نباشد  و به یک درگیری 
منجر نشود  و اتفاقات خسارت باری پدید آید. بنابراین 
خیلی طبیعی است که این کشورها که واقعا تمایل دارند 
کاری برای ارتباط بهتر و تسهیل روابط ایران آمریکا انجام 
دهند نهایت تلاش خود را برای این مهم انجام دهند. این 
منطقی ترین نگاهی است که می توان به این ارتباطات 
داشت. از طرفی سابقه روابط ایران و عمان و ایران و قطر 
کم  تنش تر و دوستانه تر از بقیه کشورها بوده و از همین رو 
است که همواره این کشورها به عنوان میانجی  و کشورهای 
واسط میان ایران و غرب انتخاب شده اند.  نکته دیگری هم 
که بخواهیم در همین چارچوب اضافه کنیم اینکه علاقه و 
انگیزه آنها به اینکه این اتفاق بیفتد  مخصوصا در سال های 
اخیر به خاطر اختلافات درونی کشورهای حاشیه جنوبی 
خلیج فارس بسیار افزایش پیدا کرده است. به همین جهت 
است که عربستان سعودی موقعیت برتری خود را حداقل 
برای مدت قابل توجهی به خاطر اختلافات خود با قطر از 
دست داد. از طرف دیگر سیاست خارجی یک کشور زمانی 
مطلوب است که نتیجه گرا باشد. حال اینکه نتیجه گرایی 
به چه معناست؛ باید اذعان داشت که نتیجه گرا یعنی بتواند 
از ظرفیت های موجود چه در منطقه و در سطح بین الملل 
برای بهبود شرایط خود چه به لحاظ امنیتی و چه به 
لحاظ اقتصادی وقتی که گرفتار تحریم هستیم و راجع 
به مضرات آن در سطوح سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و 
امنیتی  و گرفتاری هایی را  برای ایران ایجاد کرده است 
نهایت استفاده را ببرد. بنابر این سیاست نتیجه گرا به ما 
حکم می کند که در کنار بهبود روابط با کشورهای منطقه 
بهبود روابط با کشورهای بزرگ بین المللی که با آنها مشکل 
داریم نیز کلید بخورد. در حال حاضر متاسفانه روابط 
ایران و غرب دچار یک وقفه و تزلزل شده  و وقتی ما یک 
سیاست نامتعادل داشته باشیم این به هیچ عنوان به نفع 
کشور ، سیاست خارجی و امنیت ایران نیست. مخصوصا 
که در همین زمان و در همین شرایط این روابط خود را با 
چین و خصوصا روسیه که امروز در یک شرایط ناپایدار به 
سر می برد و گرفتار تحریم، جنگ و مصیبت های فراوانی 
است متهمیم که رابطه خوبی داریم. در حدی که متهمیم 
در جنگ اوکراین از روسیه حمایت کردیم.  اخیرا نیز  
دیپلمات های سابق کشورمان از جمله نگارنده بیانیه ای را 
امضا کردند و حرف اصلی این بود که از تعادل نباید خارج 
شویم. یعنی اگر رابطه با کشورهای شرقی یعنی روسیه و 
چین داریم ، اگر در طرف مقابل با غربی ها رابطه خوبی 
نداشته باشیم  گرفتار تحمیل های  طرف شرقی خواهیم 
شد لذا این سیاست را غلط می دانیم که صرفا روابط خود را 
با قدرت های شرقی داشته باشیم. بلکه باید روابط خارجی 
را متناسب و متوازن با هر دو طرف بر اساس احترام متقابل 
برقرار کنیم. این اصل مهمی است که برای تامین منافع 
ملی بتوانیم با همه کشورها و قدرت های دنیا روابط متعادل 

و متوازن برقرار کنیم. 

 لزوم روابط متوازن و متعادل
یادداشت

  مخالفت رهبر انقلاب
 با سوزاندن کتب مقدس 

مهدی فضائلی عضو دفتر حفظ ونشر 
آثار رهبر انقلاب در واکنش به موضوع 
بی احترامی به کتب آسمانی در صفحه 
مجازی خود نوشت: »عمل رذالت آلود  قرآن 
سوزی توطئه ای نه فقط علیه مسلمانان 
بلکه علیه بشریت است و عکس العمل هایی 
مانند سوزاندن  کتب مقدس آن هم در 
کنار عکس رهبر انقلاب اسلامی حداقل 
مشکوک و غیرقابل دفاع. رهبر حکیم 
انقلاب اسلامی موکداً با چنین اقداماتی 

مخالفند.«

مقایسه دو  دولت
 کامبیز مهدی زاده فعال سیاسی در 
مقایسه دولت روحانی و رئیسی در توئیتی 
نوشت: دو سال اول دولت رئیسی، گرانی 
سه برابر سال آخر روحانی شد. با این تفاوت 
اساسی که نه کرونا هست و نه ترامپ، نه 
ملخ ها حمله کرده اند، نه سیلی رخ داده و 
نه معدنی فرو ریخته و همه دوستان هم 
یکدست شده اند و هر روز هم ادعا می کنند 

ما نفت می فروشیم. 

 پژمان فر مجددا رئیس 
کمیسیون اصل 90 شد

نمایندگان مجلس با اکثریت آرا نصرا... 
پژمان فر را به عنوان رئیس کمیسیون اصل 
90 در اجلاسیه چهارم مجلس یازدهم 
انتخاب کردند. نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در جلسه علنی دیروز مجلس، 
حجت الاسلام نصرا... پژمان فر را                              به عنوان 
رئیس کمیسیون اصل 90 انتخاب کردند. 
حجت الاسلام نصرا... پژمان فر با 115 رای 
موافق توانست اکثریت آرا را                              برای ریاست 
کمیسیون اصل 90 در اجلاسیه چهارم 
مجلس شورای اسلامی کسب کند. طبق 
آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی 
رئیس کمیسیون اصل 90 با رای اکثریت 
انتخاب  مجلس  صحن  در  نمایندگان 

می شود. 

عامل اصلی وقوع تخلفات 
معاون نظارت و برنامه ریزی سازمان 
تعزیرات حکومتی بر لزوم کشف پرونده های 
بزرگ در بحث قاچاق توسط دستگاه های 
کاشف تاکید کرد. احمد جعفری نسب 
اظهار داشت: اصل تخلف در خصوص 
اجرایی نشدن ضوابط قیمت گذاری انجام 
می شود که متاسفانه اجرای ضوابط قیمت 
هیچ وقت اجرا نشده است. معاون نظارت 
و برنامه ریزی سازمان تعزیرات حکومتی 
گفت: عدم اجرای درست قیمت گذاری 
عامل اصلی وقوع تخلفات است. هر تولید 
کننده باید ضوابط قیمت گذاری را در مدت 
سه ماه اعلام کند. جعفری نسب با اشاره به 
سختگیری زیاد قوانین در نقاط مختلف 
دنیا در حوزه قیمت گذاری قیمت تمام شده 
خودروها تصریح کرد: قیمت تمام شده 
خودرو معلوم نیست در حالی که باید هزینه 
تمام شده خودرو اعلام شود تا دستگاه های 

نظارتی بتوانند نظارت کنند. 

تعزیرات باید جلوی وقوع 
تخلفات آینده را بگیرد

رئیس کل دادگستری خوزستان با تاکید 
بر استمرار در برخورد با تخلفات گفت: در 
مواردی تنها اعمال جزای نقدی کافی 
نیست و تعزیرات حکومتی باید جلوی وقوع 
تخلفات آینده را بگیرد. علی دهقانی اظهار 
کرد:  گستره وسیعی از موضوعات مربوط با 
اصناف مختلف و تخلفات بر عهده تعزیرات 
است و با ابزارهایی که در اختیار دارند، 
مجازات هایی مانند جزای نقدی و تعطیل 
کردن واحدهای متخلف در برنامه است. 
وی با اشاره به انتظارات مردم افزود: حضور 
میدانی، کنترل بازار و جلوگیری از افزایش 
بی رویه قیمت ها در راستای حمایت از 

مصرف کننده است. 

موافقت مجلس با تحقیق و 
تفحص از سازمان اوقاف

نمایندگان مجلس گزارش کمیسیون 
فرهنگی مبنی بر تصویب تقاضای تحقیق 
و تفحص از عملکرد سازمان اوقاف و امور 
خیریه کشور را بررسی کرده و در نهایت با 
1۷0 رای موافق با آن موافقت کردند. احمد 
راستینه، سخنگوی کمیسیون فرهنگی 
مجلس شورای اسلامی، محورهای این 
تحقیق و تفحص را قرائت کرد که در بخشی 
از آن آمده است: -1چرا موقوفات بسیار 
زیاد واقفین بدون برنامه رها شده است، 
برنامه سازمان در نذورات چند صد میلیارد 
تومانی مردم در بقاع متبرکه چیست؟ 
-۲گزارشی از مصادیق، میزان و نحوه 
سرمایه گذاری اوقاف طی 5 سال اخیر، از 
محل اعتبارات دولتی و موقوفات و بقاع 
متبرکه و سایر -۳گزارش از مصادیق، میزان 
و نحوه هزینه کرد حق نظاره و حق تصدی 
که به شکل متمرکز در دست ریاست 

سازمان قرار می گیرد. 

           محمدعلی سبحانی
 سفیر سابق ایران در لبنان 

خبــــر
 سخنگوی قوه قضائیه خبر داد:   

تشریح وضعیت محمد امامی، حسین 
هدایتی، هادی رضوی

آرمان ملی: سخنگوی قوه قضائیه ضمن تاکید مجدد 
بر فرهنگی بودن مقوله عفاف و حجاب از نگاه قوه قضائیه بر 
انجام وظایف کلیه دستگاه ها تاکید کرد و گفت دادستان های 
سراسر کشور ماموریت یافتند که وظیفه ضابطین را نسبت 
به این امور متذکر شوند و تاکید داریم که در اجرای قانون 
کلیه افراد و مسئولان و مجریان قانون حق هیچ گونه تخطی 
از قانون ندارند و مر قانون باید اجرایی شود. اگر عدالت 
می خواهیم باید دنبال اجرای دقیق و شفاف قانون باشیم. 
مسعود ستایشی درباره آخرین وضعیت پرونده برخی 
محکومان خاص گفت: محکوم علیه محمد امامی فرزند 
احمد به اتهام اخلال در نظام اقتصادی محکوم به ۲0 سال 
حبس تعزیری و پرداخت جزای نقدی به میزان ۷۲51 
میلیارد و ۸۴1 میلیون و ۶۶0 هزار و ۲۴ ریال و رد مال و 
انفصال از خدمت شد. البته در جریان رسیدگی به پرونده 
اموالی از او توقیف شده است. یکی از ویژگی ها این است که 
اموال متهم را شناسایی کنیم و شناسایی مهم است و در 
حال حاضر امامی در زندان است و کسانی که می گویند 
نیست مرجع رسمی قوه قضائیه می گوید که آقای امامی در 
زندان است. وی با اشاره به پرونده هدایتی ادامه داد: حسین 
هدایتی فرزند علی اکبر از سال 9۷ با عنوان اخلال در نظام 
اقتصادی کلان و پولی و خیانت در امانت به زندان رفته و 
به 1۲ سال حبس و شلاق تعزیری و رد مال به میزان ۴۸0 
میلیاردتومان و انفصال از خدمت محکوم شده و پایان حبس 
او 1۴0۸ است و مشارالیه در ندامتگاه تهران بزرگ است. 
وی ادامه داد: نامبرده ۲۴۲ میلیارد تومان نقد داده است  
که معادل نیمی از رد مال است و باقی رد مال اموال مکفی 
توقیف و معرفی شده و در حال پیگیری اقدامات اجرایی 
است. سخنگوی دستگاه قضا درباره پرونده بابک زنجانی 
بیان کرد: محکوم به اتهام اخلال در نظام اقتصادی به اعدام و 
رد مال محکوم شده و نامبرده از بدو تشکیل پرونده تاکنون 
در زندان است و اقدامات رد مال در حال پیگیری است و 
بدون وقفه انجام می شود و حتی یک روز هم به مرخصی 
نرفته است. ستایشی درباره پرونده هادی رضوی گفت: او به 
۲0 سال حبس و رد مال ۷۲ میلیارد تومان محکوم شده و از 
سال 9۸ در زندان بوده است. در سال 1۴00 اعاده دادرسی 
او پذیرفته شده و در حال حاضر بر اساس این تجویز مراتب 
در شعبه هم عرض در حال رسیدگی است و در خصوص رد 
مال وی مقادیری به صورت نقد پرداخت شده است و فعلًا به 

موجب قانون آزاد است و منتظر رأی جدید هستیم. 

  آرمان ملی: رئیس جمهور با 
بیان این که »ظرفیت کافی برای 
که  داریم  مردم  مشکلات  رفع 
باید از آن استفاده کنیم«، اظهار 
کرد: چاه های نفت یا بهره مندی 
از امکانات این منطقه و ثروتی که 
تولید می شود بخشی از آن برای 
توسعه یافتگی این منطقه استفاده 
شود. سید ابراهیم رئیسی گفت: 
مسئولیت های  بحث  همان  این 
اجتماعی است که وزارت نفت را 
مامور کردیم که در کنار بهره برداری 
از مخازن، بخشی از ثروت به دست 
منطقه  توسعه  جهت  در  آمده 
استفاده شود آن هم در جهت 
اشتغال و رفع مشکلات  تولید، 
مردم. بخشی از درآمدهای وزارت 
نفت اختصاص داده شده است به 
رفع مشکلات محلی که چاه های 
نفت در آن وجود دارد. وی افزود: 
بهمئی دارای ظرفیت گردشگری 
خیلی خوبی است ولی گردشگری 
به زیرساخت نیاز دارد که یکی از 
این زیرساخت ها همان بیمارستانی 
است که امروز بهره برداری از آن 
انجام شد. رئیس جمهور در ادامه 
با بیان این که »بنای دولت عبور 
از مسائل و چالش ها نیست بلکه 
ما در درون و قلب چالش قرار 
می گیریم«، تصریح کرد: ما باید 
مساله را حل کنیم. اگر چاله ای 
دیدیم برای آن باید چاره کنیم 
نه این که راه خود را کج کنیم تا 
آیندگان فکری برایش کنند. ما اگر 
به چاله ای برخوردیم باید چاره کنیم 
و کار دولت چاره  کردن برای حل 
مشکلات است. وی افزود: منطقه 
کهگیلویه و بویراحمد و خوزستان 

استان های کم آب نیستند و باید 
مدیریت کرد تا آب برای شرب، 
کشاورزی و صنعت برسد. در دولت 
با وجود کمبود نزولات آسمانی در 
برخی مناطق برای مدیریت آب 
کار را شروع کرده ایم. در این استان 
هم این کار مدنظر ماست. برای 
آبرسانی اعتبار در نظر گرفته ایم. با 
یک کار جهادی حتما مردم در این 
شهرستان شاهد رفع مشکل آب 
خواهند بود. وی همچنین با بیان 
این که »اولویت ما بر بومی گزینی 
است و اول اولویت با بچه های همین 
منطقه است«، افزود: وقتی نیروی 
انسانی بومی وجود دارد نباید از 
تهران یا جای دیگری نیرو آورد. 
این مطلب امری عقلانی است. 
نشنوم که کسی از تریبونی اعلام 
کند با وجود نیروی انسانی بومی، 
از جای دور دست نیرو آورده اند. 
حتما بومی گزینی اولویت ماست. 
رئیسی در ادامه با اشاره به این که 
»ما شهرستان بهمئی را در اولویت 
قرار دادیم تا مشکلاتش سریعا حل 
شود«، خاطرنشان کرد: در قانون 

برای آلاینده ها پیش بینی هایی شده 
است، البته اولا آلاینده برای صنایع 
نفت، گاز و پتروشیمی نباید وجود 
داشته باشد و صنایع باید جایی باشد 
تا برای مردم زحمت ایجاد نکند، اما 
اگر به هر دلیلی وجود داشت، باید 
عوارض آن را در نظر گرفت؛ زیرا 
امراض به دنبال آلاینده  می آید. 
گفت:  همچنین  رئیس جمهور 
اشتغال یکی از مسائل اولویت دار 
است که در شهرستان بهمئی باید به 
طور خاص دنبال شود. درست است 
که آمار بیکاری در سطح استان 
پایین آمده، اما در این شهرستان 
این گونه نیست چون کارخانه فعال 
نداریم. باید زمینه اشتغال جوانان 
با سرعت و تا جایی که امکان دارد 
دنبال شود. همچنین رئیس جمهور 
در فرودگاه یاسوج اظهار کرد: استان 
کهگیلویه و بویراحمد آب کم ندارد 
اما باید مدیریت آب صورت گیرد 
که باید سدهای دیگر در دست 
اقدام است کارشان انجام شود تا 
مردم استان کهگیلویه و بویراحمد 
برای آب شرب و کشاورزی مشکلی 

نداشته باشند. رئیسی بیان کرد: 
موضوع دوم مسئله کارخانجات 
و مجتمع های پتروشیمی بود که 
یک مجموعه صنعتی و تولیدی 
و اشتغال زایی است که گازهای 
مشعل ها را خاموش کنیم و آن به 
ماده پتروشیمی تبدیل شود. وی 
افزود: 1۷هزار میلیارد تومان برای 
پتروشیمی سرمایه گذاری شد و 
در کنار سد چمشیر 1۷5 مگاوات 
برق در کنار تولید انجام شد. به 
استان کهگیلویه  100 روستای 
و بویراحمد آبرسانی شد. رئیسی 
تاکید کرد: در جمع بندی توصیه 
این بود که استان ظرفیت دارد، 
اعتبارات و نیروی انسانی لازم هم 
است اما بیش ترین سهم مربوط 
به مدیران است که ظرفیت ها را 
احیا کنند و به نحوی باشد که 
در استان کهگیلویه و بویراحمد 
بیکار نباشد و یا به حداقل برسد. 
رئیس جمهور تصریح کرد: مسکن 
از خواسته های مردم است؛ وعده 
ساخت مسکن در ابتدای دولت نیاز 
کشور است و این مساله هم قانون 
است و هم ما اعلام کردیم که اجرا 
شود. رئیسی افزود: اهم مصوبات 
دور دوم احداث فازهای پالایشگاه، 
پتروپالایشگاه و پتروشیمی است که 
ایجاد اشتغال می کند و از ظرفیت ها 
استفاده می شود. از محل مسئولیت 
اجتماعی نفت و گاز و پتروشیمی 
باید کارهایی از سوی وزارت نفت 
انجام گیرد که ۲۶00 میلیارد تومان 
غیر از اعتبارات سفر اول در سفر 
دوم برای امور راه، فرهنگی و توسعه 
مناطق  و  شهرستان ها  یافتگی 

مختلف استان گذاشته است. 

رئیس جمهور:

 کار دولت چاره  کردن برای حل مشکلات است
    استان کهگیلویه و بویراحمد آب کم ندارد اما باید مدیریت آب صورت گیرد

عزاداری محرم امسال
دو برابر سال های گذشته باشد

 آیت ا... حسین وحید خراسانی از 
مراجع تقلید شیعیان در پیامی به 
عزاداران حسینی تاکید کرد: امسال 
عزاداری محرم و عاشورا باید دو برابر 
سال های گذشته باشد. در این پیام 
آمده است: دسته های عزاداری در 
هر کجای عالم باید بیرون بیاید تا 
مرهمی بر دل مادرش حضرت صدیقه 
.. علیها باشد. با این  . کبری سلام ا
عزاداری هاست که خدا نظر لطفی به 
ما می کند. اما در قم خبر داده اند که 
عده ای از دسته های عزاداری به هر 
جهتی به حرم حضرت معصومه)س( 
نمی آیند. محوریت حرم باید به هر 
نحوی حفظ شود. تمام دسته های عزا 
باید به سمت این حرم بیایند. محور، 
حرم حضرت معصومه)س( است. من 
دست تمام عزاداران را می بوسم فردا 
که روز حسرت است، اجر کار خود 

را می بینند. 

»آرمان ملی« تحرکات اعراب خلیج فارس در دیپلماسی تبادل زندانیان را بررسی می کند

یک گام تا تبادل زندانیان ایران و آمریکا
وزیرخارجه ایران و عمان در تهران مذاکره کردند

دشمن دیگر حرف از 
گزینه نظامی نمی زند 

الگو قرار دادن 
موفقیت های نظامی در 

حوزه اقتصادی

 رئیس ستاد کل نیروهای مسلح گفت: 
نیروی زمینی سپاه روزبه روز در حال 
پیشرفت بوده و در اوج آمادگی به سر 
می برد. سردار سرلشکر محمد باقری با 
اشاره به هوشیاری کامل نیروهای مسلح 
در مرزهای کشور خاطرنشان کرد: لشکر 
۳1 عاشورا، گردان های امام حسین)ع( و 
همه عزیزانی که در میدان حضور دارند، 
تنها بخش اندکی از توانمندی های دفاعی 
و امنیتی جمهوری اسلامیِ مقتدر ایران 
در منطقه راهبردی شمال غرب کشور 
هستند که با تمام توان و با هوشیاری 
کامل مرزهای کشور و همه فرآیندها در 
مناطق پیرامونی و مناطق مرزی را تحت 
رصد و کنترل دارند وی گفت: چند سال 
است که دشمن دیگر حرف از گزینه 
نظامی نمی زند. به خصوص در جنگ 
زمینی، جمع بندی استکبار جهانی، 
آمریکای جنایتکار، رژیم صهیونیستی 
اسلامی  جمهوری  دشمنان  دیگر  و 
این است که نبرد زمینی با جمهوری 
اسلامی جز شکست و آسیب، اثر و 
نتیجه ای ندارد. لذا در این خصوص کاملًا 

تجدیدنظر کرده اند. 

 وزیر امور خارجه پیشین جمهوری 
اسلامی ایران در سومین نشست از 
سلسله نشست های نظم جهانی و 
سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
موجود  وضعیت  از  تحلیلی  ایران 
در  قدرت  مولفه های  بین المللی، 
نظام بین الملل و سناریوهای پیش رو 
ارائه  جهانی  سیاست  عرصه  در 
نمود. کمال خرازی همچنین روند 
توسعه در کشورمان طی چهار دهه 
گذشته و دستاوردها و چالش های 
آن و همچنین تناسبات و تعارضات 
بین الملل  روابط  عرصه  با  را  آن 
به بحث گذاشت. به اعتقاد خرازی 
که  مشکلاتی  از  عمده ای  بخش 
تاکنون جمهوری اسلامی ایران با 
آن مواجه بوده است نتیجه سیاست 
استقلال جویانه ایران و مقاومت در 
برابر قدرت های استکباری بوده است. 
خرازی با اشاره به موفقیت هایی که در 
حوزه هسته ای و نظامی حاصل شده 
است، بر این موضوع تأکید کرد که 
چنانچه این اراده و ظرفیت در حوزه 
اقتصادی نیز ایجاد شده بود اکنون با 

مشکلات مواجه نبودیم. 

  آرمان ملی- احسان اسقایی: تحولات 
درعرصه سیاست خارجی ایران و مساله برجام 
این روزها بیشتر از کانال کشورهای عربی 
مورد پیگیری رسانه ها قرار می گیرد. اگر ورود 
اروپایی ها به مساله هسته ای را حرکت طرفین 
به بخش علنی برای مذاکره تحلیل کنیم، هنوز 
شاهد تحرکاتی از سوی سه کشور اروپایی 
عضو برجام نیستیم. در برابر این کشورهای 
عربی حوزه خلیج فارس هستند که در ماه های 
اخیر تلاش کرده اند گام هایی در جهت نزدیک 
کردن مواضع ایران و آمریکا برای آغاز یک 
گفت و گو به منظور ایجاد زمینه های بازگشت 
به برجام را بردارند. چندی قبل خبرهایی 
در مورد مذاکره غیر علنی، غیر رسمی و 
غیر مستقیم ایران و آمریکا در عمان منتشر 
شد. بر مبنای آن مذاکرات البته هیچ توافق 
رسمی بین طرفین منعقد نشده است و ایران و 
آمریکا به واسطه گری عمان و شاید هم برخی 
دیپلمات های عربی به یک تفاهم غیر مکتوب 
برای کاهش سطح تنش رسیده اند. در این 
معنی که احتمالا آمریکایی ها غنی سازی با 
درصد بالا در ایران را خط قرمز و راهی برای 
اعمال مکانیزم ماشه علیه ایران دانسته اند و 
در برابر، ایران نیز همکاری با آژانس و احتمالا 
عدم تحرکات جدید آمریکا به منظور کاهش 
فروش نفت ایران را خواستار شده است. اخیرا 
اعلام شده فروش نفت ایران افزایش یافته است 
و ایران بعد از چند ماه بعد  به چهارمین تولید 
کننده نفت اوپک تبدیل شده است. مذاکره هر 
چه بوده و هر دستاوردی داشته در همین سطح 
متوقف شده است و به نظر می رسد طرفین باید 
تلاش کنند سطح جدیدی از مذاکرات را آغاز 
نمایند تا روند گفت وگو با طرفین برجام به 

منظور احیای توافق وین سرعت بگیرد. 
 تبادل زندانیان، پلی برای مرحله 

جدید مذاکره
به نظر می رسد مساله مذاکره و تبادل 
زندانیان به یک پل برای آغاز روند جدید 
مذاکرات تبدل شده است چرا که هر بار که از 
مسئولان و خصوصا سخنگویان وزارت خارجه 
آمریکا در مورد بازگشت به برجام سوالی 
پرسیده می شود آنها مستقیما اعلام می کنند 
که هنوز تصمیم از سوی ایران در مورد تبادل 
زندانیان ایرانی در آمریکا صورت نگرفته است. 
اخیرا میلر، سخنگوی وزارت خارجه آمریکا 
در پاسخ به سوالی درباره آزادی شهروندان دو 
تابعیتی آمریکایی که در ایران زندانی هستند، 
گفت که کار وزارت امور خارجه آمریکا روی این 
مسئله ادامه دارد اما اطلاعاتی جدیدی برای 

ارائه در این زمینه ندارد. او تاکید کرد که این 
موضوع اولویتی مهم برای دولت آمریکاست. 
افرادی که با ادبیات آمریکایی ها آشنایی دارد 
اینگونه تحلیل می کنند زمانی که آمریکا 
اولویت برای سیاست خارجه مشخص می کند 
خواسته ای دارد و اکنون به نظر می آید خواسته 
آنها انجام تبادل زندانیان است. پیش از این 
نیز زمانی که رابرت مالی مسئولیت نمایندگی 
آمریکا در امور ایران را در آمریکا عهده  داشت 
مذاکراتی با ایروانی نماینده دائم ایران در آمریکا 
انجام داد که مشخص شد تنها در زمینه آزادی 
و تبادل زندانیان است. اکنون به نظر می رسد 
اعراب حوزه خلیج فارس خصوصا عمان، امارات 
و قطر نقشی جدی در این زمینه برعهده دارند. 
چرا یک بار زمانی سلطان هیثم پادشاه عمان 
به ایران آمد اخبار زیادی در این ارتباط مخابره 
شد و حتی در فاصله چند روز بعد از سفر او چند 
زندانی اروپایی ایران را به سمت پایتخت های 

خود ترک کردند. 
 تحرکات در خلیج فارس

 به نظر تحرکات مختلفی در خلیج فارس 
البته در بعد دیپلماتیک در ارتباط با مساله ایران 
و غرب مجددا آغاز شده است. به طوری که 
چند روز قبل وزیر خارجه قطر گفت: در دیدار 
با همتای آمریکایی خود درباره سفر اخیرش 
به ایران و پرونده توافق هسته ای این کشور 
گفت وگو کرده است. محمد بن عبدالرحمن 
آل ثانی، وزیر خارجه قطر که به واشنگتن سفر 
کرده است با آنتونی بلینکن همتای آمریکایی 
خود دیدار کرد. آل ثانی در مصاحبه با شبکه 
الجزیره گفت که در دیدار با بلینکن درباره 
پرونده توافق هسته ای ایران و دیدار اخیرش 
با حسین امیرعبداللهیان وزیر خارجه ایران 

گفت وگو کرده است. 
 سفری یکباره، آیا خبری در راه است

 سفر وزیر خارجه عمان به ایران از قرار 
معلوم یک سفر یکباره و بدون تمهیدات 

قبلی بوده است. عمان به عنوان میانجی گر 
بین ایران و عربستان؛ ایران و بحرین، ایران و 
مصر همواره خصوصا در چند ماه اخیر شنیده 
شده است اما میانجی گری  عمان بین ایران 
و آمریکا در مساله هسته ای و تبادل زندانیان 
موضوعی است که مورد کنکاش رسانه ها 
قرار می گیرد. امیرعبداللهیان در ماه های قبل 
در مورد تبادل زندانیان اعلام کرده بود ما از 
مارس سال گذشته متن یک صورتجلسه را 
در خصوص تبادل زندانیان روی میز داریم. در 
هفته های گذشته برای به روز کردن آن، متن 
 non-(پیام ها و یادداشت های غیر رسمی
paper( بین ایران و آمریکا تبادل شد. ما 
موضوع آزادی و تبادل زندانیان را یک مسئله 
کاملًا انسانی می دانیم. ایران آمادگی دارد در 
چارچوب گفت و گوها و توافقات قبلی، نسبت 
به تبادل زندانیان به عنوان یک موضوع کاملًا 
انسانی اقدام کند. این بستگی به گام نهایی و 
جمع بندی نهایی گفت وگوهای غیر مستقیمی 
دارد که بین دو طرف در هفته های گذشته 
جریان داشته است. اما مباحث فنی وجود 
دارد که امیدوار هستم به نتیجه برسد و این 
مسئله کاملا انسانی محقق شود. همچنین 
البوسعیدی وزیر امور خارجه عمان اعلام کرد 
که جمهوری اسلامی ایران و آمریکا به حصول 
توافق برای تبادل زندانیان نزدیک شده اند. وی 
توضیح داد: »می توانم بگویم که آنها نزدیک 
هستند. احتمالاً فقط بحث موضوعات فنی باقی 
مانده است.« ناصر کنعانی سخنگوی وزارت 
خارجه در مورد مذاکرات وزیر خارجه ایران و 
عمان گفت: به جزئیات مذاکره در این جلسه 
نمی  توانم اشاره کنم. عمان شریک سازنده و 
همراه با نقش مثبت و از شرکای خوب ایران 
در مسائل مورد توجه مشترک است. ایران 
از فرصت های دیپلماتیک برای تامین حقوق 
ملت ایران غفلت نخواهد کرد. از مسیرهای 
دیپلماتیک هیچگاه فاصله نگرفتیم روند و 
مسیر مذاکره همچنان باز است و می تواند در 
مسیرهای دیپلماتیک این موضوع پیگیری 
شود. امکان جمع بندی مذاکرات مبتنی بر 
گفت وگوهای قبلی انجام شده در بازه زمانی 
نزدیکی میسر است، ولی این دولت آمریکاست 
که باید در این زمینه اراده و تصمیم سیاسی 
قطعی خود را نشان دهد. به نظر می رسد بعد 
از تحولات اخیر در عرصه دیپلماسی می تواند 
به تحولات در عرصه تبادل زندانیان ایران و 
آمریکا بیشتر امیدوار بود. تحولاتی که می تواند 
مذاکرات هسته ای برای لغو تحریم ها از بن بست 

در آورد.


